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ادامه از صفحه اول آخرین خبرها از کرونا

 چالش های طرح جهش 
ساخت مسکن

نوســازی و ســاخت مســکن در بافت هــای 
فرســوده نیز بیش از پیش باید مــورد توجه قرار 
گیرد؛ اما مهم ترین مســئله این است که جامعه 
آگاهــی زیادی دربــاره جزئیات این طــرح ندارد 
نه تنها جزئیات طــرح کلان باید به اطلاع جامعه 
مدنی رسانده شــود بلکه باید گروه های مختلف 
اجتماعی در طراحی، برنامه ریزی، اجرا و نظارت 
این طرح مشــارکت داشته باشــند. پاسخ گویی و 
شــفافیت درباره این طــرح کلان را باید از همین 
حالا شــروع کرد. حامیــان این طــرح در دولت 
معتقدنــد این طرح کارشناســی شــده اســت. 
می توان امید داشت بخشی از مسائل با رجوع به 
کارشناســان حل شــود، اما باید این نکته مهم را 
به یاد داشته باشــیم که تأکید زیاد بر نخبه گرایی 
و غلبه نگاه کارشناسی مشــکلاتی ایجاد می کند 
کــه مهم ترین آن دنبال کردن اصــلاح امور از بالا 
و کم توجهــی به عقلانیت جامعه مدنی اســت. 
همان سیاســتی که تکنوکرات هــا در ایران دنبال 
کرده انــد و کمــاکان حامــی جدی آن هســتند. 
کارشــناس محورانه  برنامه هــای  و  سیاســت ها 
مانند بودجه های ســالانه، برنامه های پنج ســاله 
توســعه و طرح کلان ساخت مســکن با مداخله 
دولــت برای گروه هــای خاص بدون شــراکت و 
مداخله جامعــه مدنــی کاری از پیش نمی برد. 
راه حل مشــخص انتخاب رویکرد تلفیقی جامعه 
مدنی و کارشناســی به جای کارشناســی محض 
است. کارشناسان مدام و مستمر باید نظر جامعه 
مدنــی و گروه هــای مختلف اجتماعــی را جویا 
شــوند. بوروکراســی اداری باید بتوانــد مدیریت 
تعارض بین گروه های مختلف اجتماعی را انجام 
دهد. کارشناســان و بوروکرات ها باید ملزم شوند 
مســتندات گفت و گوها با جامعــه مدنی و نحوه 
مدیریت تعارض بین گروه های مختلف اجتماعی 
را ضمیمــه برنامه ها و سیاســت ها کننــد و این 
ضمیمه نقش وتویی داشته باشــد. برنامه ریزان 
و کارشناســان باید درک کنند کــه برنامه ریزی و 
تصمیم گیــری فراینــدی از بالا به پایین نیســت. 
سیاست کلانی مانند ساخت چهار میلیون مسکن 
دو بعد دارد: نخست، بعد اجتماعی و دموکراسی 
کــه همان جامعه مدنی اســت. دوم، بعد فنی و 
کارشناسی که به ملاحظات علمی مربوط است. 
تنها راه حل پیشــرو، تلفیق دموکراسی اجتماعی 
با دانش فنی و کارشناســی اســت. مشــارکت و 
مداخله جامعه مدنی در این طرح به معنای نفی 
نگاه کارشناســی نیســت. وزارت راه و شهرسازی 
لازم است چند اقدام اساسی انجام دهد: نخست 
اطلاع رسانی، شفافیت و پاسخ گویی درباره نحوه 
اجرای طــرح. دوم، فراهم کــردن زمینه تعامل، 
ارتباط و گفت وگو بین اندیشــمندان، کارشناسان، 
انجمن ها و تشــکل های اجتماعی بــرای تعیین 
ســازوکار مناســب برنامه ریزی، اجرا و نظارت و 
ارزیابــی. ســوم، فراهم کردن شــراکت و نظارت 

عادلانه گروه های مختلف اجتماعی در طرح.

من آیت االله نیستم
شاعری در وصف وزیر صنعت شعری اغراق آمیز 
می خواند! و رئیس بهزیســتی پــس از دریافت 
حکم انتصابش از وزیر کار، آن را بر سر می گیرد! 
اینها نشــانه های افول اخلاق است، اخلاقی که 
یکی از بدترین آفاتش چاپلوســی اســت تا آنجا 
که نبی مکرم اســلام که «اتُمّم مکارم الاخلاق» 
بــود، فرمــود: «بــر صــورت چاپلوســان خاك 
بپاشــید». بی تردید یکــی از عوامل ایجاد رانت و 
سوء استفاده، رشــوه و ارتشا، اختلاس، چاپلوسی 
و البته چاپلوس پروری اســت که متأســفانه در 
جامعه  ما رایج اســت. این آفت، مدیر و مسئول 
و مــردم عــادی هم نمی شناســد بلکــه عادت 
مذمومی اســت که در همــه طیف های جامعه 
ریشــه دوانده و موجد پدیدآمدن رذایل فراوانی 
شده اســت و باید در برنامه های اصلاح و ترمیم 
فرهنگ عمومی مورد توجه و تأکید قرار گیرد. اما 
آنچه در این میان بر همه  مسئولان و دولتمردان 
واجب و مهم تر از سد راه چاپلوسان است دوری 
از پدیــده مذمــوم «چاپلوس پروری» اســت. اگر 
مســئولی از ذکر عناوین پرطمطراق و اغراق آمیز 
خوشــش آیــد و تصور کنــد تعریــف و تمجید 
طرفــداران، علاقه مندان یا مدیران زیردســت از 
ســر خلوص  نیت، بیان حقیقت و اطلاع رســانی 
صادقانه اســت، ســخت در اشــتباه اســت. در 
حقیقت اینجاست که پدیده چاپلوس پروری رخ 
می نماید و چاپلوســان فوج فوج وارد این مسیر 
تباه می شوند. به نظر می رسد رئیس قوه قضائیه، 
فــارغ از همــه عناوین اغراق آمیــز مثل حضرت 
آیت االله، دکتر و قاضی القضــات، راه متملقان را 
برای نفوذ به ســاحت قضاوت و عدالت مسدود 
کرده اســت. این رویکرد صائب و سلیم برای من 
کــه بیش از دو دهه اســت در ســاحت فرهنگ 
تنفس می کنم و چاپلوســی و چاپلوس پروری را 
آفت بزرگ فرهنگ عمومی ایرانیان می دانم، مایه 
خرسندی و امیدواری است. بدون اغراق و تملق 
می گویم این تغییر رویکرد و رفتار مبتنی بر اخلاق 
و معرفت بســیار خوشایند اســت. امیدوارم این 
روش و منش به تمامی ارکان حاکمیت، مدیریت 
و فرهنگ عمومی ملت تســری یابــد و کمترین 

تنبیه چاپلوسان برکناری از مناصب شان باشد.
* کارشناس فرهنگی

مرگ ۱۶۰ نفر بر اثر کرونا
شرق:  بنا بــر اعلام روابط عمومی وزارت بهداشت،  �

ددر ۲۴ ســاعت گذشــته، ۱۰هــزارو ۱۰۴ بیمــار جدید 
کووید ۱۹ در کشــور شناسایی شــدند و متأسفانه ۱۶۰ 
بیمار نیز جــان باختند. بر اســاس معیارهای قطعی 
تشــخیصی، ۱۰ هــزار و ۱۰۴ بیمــار جدیــد مبتــلا به 
کووید۱۹ در کشــور شناسایی شــد که هزار و ۳۴۴ نفر 
از آنها بســتری شــدند. مجموع بیماران کووید۱۹ در 
کشــور به پنج میلیون و ۹۴۴ هــزار و ۵۹۹ نفر و مجموع 
جان باختگان این بیماری به ۱۲۶ هزار و ۶۱۶ نفر رســید. 
خوشــبختانه تاکنون پنج میلیون و۵۳۴ هزار و ۶۶۷ نفر 
از بیمــاران، بهبــود یافته یا از بیمارســتان ها ترخیص 
شده اند. سه هزار و ۸۱۸ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ 
در بخش  مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت 
قرار دارند. در حال حاضر ۲۲ شــهر کشور در وضعیت 
قرمــز، ۱۱۴ شــهر در وضعیت نارنجی، ۲۰۱ شــهر در 

وضعیت زرد و ۱۱۱ شهر در وضعیت آبی قرار دارند.

ادامه محدودیت های کرونایی
 تا رفع نگرانی

وزیــر کشــور از ادامه اعمــال محدودیت های  �
کرونایی تا زمان رفع نگرانی ها درخصوص نگرانی 
وقوع پیک ششــم کرونا خبــر داد. احمد وحیدی 
پس از پایان جلســه قرارگاه عملیاتی ســتاد ملی 
مقابله با کرونا، در جمع خبرنگاران گفت: موضوع 
جلســه قرارگاه، پیک ششــم کرونا و نگرانی های 
موجود درباره آن بود. در حال حاضر ۲۲ شــهر در 
وضعیــت قرمز قرار دارند و احتمال دارد بر تعداد 
آنها اضافه شــود و بر همین اساس باید نسبت به 
وقوع پیک ششــم حساس باشــیم. وزیر کشور در 
بخش دیگــری از صحبت های خود با اشــاره به 
ارســال اکیپ های خاص برای شهرهای قرمز که 
به روند کنتــرل کرونا ویروس کمک کنند، اشــاره 
کرد و افزود: در شــهرهای نارنجــی این اکیپ ها 
ارســال خواهند شــد تا کمک کنند این شهرها به 
قرمز تبدیل نشــوند. او درخصــوص تصمیم گیری 
درباره اعمال محدودیت ها گفــت: درباره اجرای 
محدودیت ها تغییری حاصل نشــده اســت، مگر 
پیشنهادهایی که به ستاد ملی مقابله با کرونا برده 
شــود و در آنجا تصمیم گیری شود. محدودیت ها 
تا رفع نگرانی درباره وقوع پیک ششــم همچنان 
ادامه دارد و همچنین لغو محدودیت های شبانه 
نیــز باید در ســتاد ملی مقابله با کرونا بررســی و 
تصمیم گیری شود. وزیر کشور در خصوص موضوع 
ادامه فعالیت اصناف بعد از ساعت ۱۲ نیز گفت: 
هرچه در قبل مصوبه بوده همچنان برقرار اســت 
و باید برابر ابلاغیات سابق عمل شود. اصناف باید 
برای زدن دو دُز واکســن خود اقــدام کنند؛ البته 
از ابتــدای آبان اصناف با زدن یک دُز از واکســن، 
فعالیت خود را آغاز کردند و این موضوع نیز مورد 
کنترل و رصد قرار گرفته اســت. وی ادامه داد: در 
سه اســتان قزوین، کردســتان و آذربایجان غربی 
طرح هوشــمند محدودیت ها به صــورت پایلوت 
اجرا شــده و نتایج خوبی داشــته است؛ البته باید 
ســامانه های دیگری برای اتصال به این ســامانه 
مشخص می شــد که تصمیم گیری لازم انجام شد 
تا در مرحله بعد این طرح در سراسر کشور انجام 
شــود. وحیدی با تأکید بر اینکــه باید تصمیم گیری 
درباره محدودیت ها در ســتاد ملی کرونا بررسی و 
تصویب شــود، گفت: برای بازگشایی مدارس برابر 
ابلاغیه های قبلی که آموزش و پرورش اعلام کرده، 
عمل خواهد شــد و قطعــا رعایــت پروتکل های 
بهداشتی، استفاده از ماسک و حفظ فاصله گذاری 
فیزیکی باید در دســتور کار قرار گیرد و بازگشــایی 
مــدارس به صــورت حضــوری، آنلایــن و ترکیبی 
انجام خواهد شــد؛ البته در شهرهای قرمز مطابق 

وضعیت شهرهای قرمز عمل می شود.

آخرین وضعیت ساخت واکسن های 
ایرانی کرونا

عضو کمیته ملی واکسن کرونا ضمن تشریح آخرین  �
اخبــار درباره تولید واکســن های ایرانــی کرونا گفت: 
تصمیمات برای پیش خرید واکسن ها کمک کننده است 
تا ایران به عنوان یک کشــور واکسن ســاز مطرح شود؛ 
چراکه ثابــت کردیم توانایی تولید انــواع پلتفرم های 
واکســن را داریم. دکتر مصطفــی قانعی در گفت وگو 
با ایســنا، با اشــاره به اینکه اگر واکسن ها در فاز میانی 
فاز ســوم هم نتایج موفقیت آمیز داشته باشند، اجازه 
ورود به بازار و مصرف اضطراری را خواهند داشــت، 
گفت: به طور کلی وقتی واکسنی فاز یک و دو مطالعات 
بالینی را با موفقیت طی کند، وارد فاز سوم که مربوط 
به اثربخشی واکسن است، می شود. وی ادامه داد: دو 
واکســن فخرا و کووپارس در مرحله ای فاز سومشــان 
انجام شد که نمی توانســتند از واکسن نما در مطالعه 
اســتفاده کنند؛ بنابراین موظف بودند واکســن خود را 
با تزریق واکسن ســینوفارم به جای واکسن نما مقایسه 
کنند و در این تحقیقات باید نشان می دادند اثر بخشی 
واکسن شان از واکسن ســینوفارم کمتر نیست که اسم 
این نوع مطالعه «نان اینفریوریتی» است. قانعی بیان 
کرد: سازمان غذا و دارو به هیچ وجه نسبت به موضوعی 
در رابطــه با دارو و واکســن کوتاهی نمی کند و همین 
امر سبب شده محصولات بیوتکنولوژی ایرانی قابلیت 
صادرات داشــته باشد و دلیل آن هم سخت گیری های 
حوزه غذا و دارو اســت. وی افزود: ادعای میزان تولید 
واکسن کووپارس تولید سه میلیون دُز در ماه و واکسن 
فخرا یک  میلیون دُز در ماه اســت  اما باید دید در عمل 

ماهانه چه میزان واکسن تحویل می دهند.

شهرزاد همتی: برخلاف توقعات از آمدن عزت االله ضرغامی به وزارتخانه میراث 
فرهنگی و گردشــگری، انتصابات غیرتخصصی و دســتکاری در موزه فرش و 
انتصاب فردی غیرمتخصص به عنوان مدیریت موزه فرش، روزهای ناامیدکننده 

و پرحاشیه ای را برای وزارت میراث فرهنگی رقم زد.
بعــد از این انتصابــات عجیب بود که خبری مبنی بر تبدیل شــدن هفت  
حوض مشــهور موزه فرش به باغچه، بار دیگر افکار عمومی را به ماجراهای 
ضرغامــی و اطرافیانش حســاس کرد. به دنبــال این تغییــرات مدیریتی و 
انتصاب هــای جنجالــی وزیر میــراث فرهنگی، هفت حــوض ورودی موزه 
فرش ایران با خاک پر شــد تا به باغچه تبدیل شــود. مدیر جدید موزه فرش 
که عضو انجمــن پیپ و کار اصلی اش تهیه فیلــم تبلیغاتی برای توتون در 
فضای مجازی بوده و خود را «مدیر پروژه چلمن ســیزدهم» معرفی می کرد، 
در اولین اقدام، در بنای ثبت ملی موزه فرش تغییر کاربری ایجاد کرد؛ آن هم 
بی توجه به اینکه موزه فرش در سال ۹۶ در فهرست آثار ملی کشور ثبت شده 
و هر گونه دخل و تصرف در آن، غیرقانونی است. تصاویر گل کاری در حوض ها 
انتقادهای زیادی را به دنبال داشته اما سجاد نوروزیان که در ستاد انتخاباتی 
عزت االله ضرغامی دســتیار حوزه کســب وکار در فضای مجازی معرفی شده 
بود، دلیل این تغییر کاربری را وجود زباله در حوض ها عنوان کرده اســت. در 
هفته های اخیر اظهارات عجیب عزت االله ضرغامی درباره مقبره کوروش هم 
حواشی بسیاری را برای او پدید آورد، تا جایی که او در هفته های اخیر تنها به 
دنبال توضیح و تصحیح حرف هایی بود که شــاید به دلیل عدم شناخت این 
حوزه زده بود. ۲۲ مهرماه بود که وزیر میراث فرهنگی در جلسه شورای اداری 
اســتان فارس، گفته بود: همه جای استان درخصوص ساخت وساز در بخش 
حریم ها دچار مشکل است. امروز مردم شهر پاسارگاد به خاطر برخی قوانین 
نمی توانند ساختمان دوطبقه بسازند، درست کشاورزی کنند، چاه بزنند، دکل 

بزنند. باید این مشکل را حل کنیم.
از چلمن سیزدهم تا ریاست موزه فرش

پرسروصداترین انتصاب عزت االله ضرغامی، انتصاب سجاد نوروزیان ملقب 
به چلمن سیزدهم بود که تا پیش از این برای توتون تبلیغات می کرد و با حکم 
عزت االله ضرغامی، وزیر میراث  فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی به ریاست 
موزه فرش ایران رســیده بود که بعد از حواشــی مربوط بــه انتصابش به این 
ســمت، با تبدیل کردن حوض های حیاط این موزه به باغچه بار دیگر خبرســاز 
شــد. انتصابی که با هشدار کارشناسان حوزه میراث فرهنگی همراه بود و آنها 
امیدوار بودند که ضرغامی این اشــتباه را اصلاح کند اما مطابق آخرین خبرها 
فعلا وزارت میراث فرهنگی در حال رفع و رجوع تبدیل حوضچه به باغچه است. 
محمد عبدالعلی پور، مدیر اسبق موزه ها و کاخ موزه های میراث فرهنگی کشور 
و کارشناس و پژوهشگر سرمایه گذاری گردشگری و آثار تاریخی، در گفت وگویی 
با «شرق» با بررسی روند انتصاب ریاست موزه ها گفت: «از آنجایی که مدیریت 
موزه ها امری کاملا تخصصی اســت، علی القاعده باید افرادی متخصص برای 
این حوزه انتخاب شــوند. آنهایی که اهلیــت لازم و تجربه در حوزه مورد نظر 
دارند، بهترین ها برای ریاست یک موزه هستند. شما تاریخچه مختصری درباره 
موزه فرش می دانید. در این موزه افراد بزرگی ریاســت کرده اند. من می توانم از 
میان آنها به آقایان حاج حسن و دادگر اشاره کنم. همین اواخر مدیر موزه خانم 
پریســا بیضایی بودند و به هرکدام از این افراد که نگاه می کنید، آنها ســبقه ای 
هم راجع به فرش، هم راجع به مدیریت موزه و هم اطلاعات، تجربه و دانش 
در این حوزه داشــته اند که کار به آنها سپرده شده». وی افزود: «در دولت های 
مختلفی که ســر کار آمدنــد، مدیران متوجه بودند که بایــد راجع به مدیریت 
موزه ها دقت بیشــتری به خرج بدهند و کســانی انتخاب شوند که شأنیت کار 
حفظ شــود. من دقیقا نمی دانم انتصاب اخیر در مــوزه فرش روی چه روالی 
انجام شــده. موزه فرش ایران از نظر ساختار اداری، زیر نظر اداره کل تشکیلات 
میراث فرهنگی استان تهران است و قاعدتا این دوستان باید درباره این انتصاب 
اظهارنظــر کنند یا احتمالا اداره کل موزه ها دربــاره این موضوع توضیح بدهد 
یا درباره این انتخاب توضیح و ســؤال پرســیده باشــد که اگر نپرســیده چیزی 
نمی توان گفت. از طرفی امیدواریم که در نحوه انتصاب مدیر اخیر موزه فرش 
هم ان شاءاالله سلسله مراتب اداری رعایت شده باشد». عبدالعلی پور در ادامه 
با اشــاره به اینکه باید درباره موزه فرش دقیق عمل کرد، گفت: «ما یک سابقه 
دوهزارو ۵۰۰ساله در حوزه فرش داریم. خود موزه نیز از لحاظ معماری و هم از 
لحاظ محتوایی که برایش تعریف شده، بسیار برای ما حائز اهمیت است. اینکه 

محیط موزه یا بیرون موزه را طراح و معمار موزه چگونه طراحی کرده و با چه 
نگاهی طراحی کرده، کمتر درباره آن توضیح داده شده و دلیل آن مستتر است. 
اصــلا خیلی ها نماد حوض ها و نمازخانه در موزه فرش را نمی دانند. گاهی از 
اوقات ما فکر می کنیم به موزه فرش که می رویم، در ظاهر باید فقط فرش ها را 
ببینیم و به نمای بیرونی ساختمان که معنادار طراحی شده توجه نداشته ایم. 
شاید برای همین در حوض ها گل می کارند، بدون اینکه به سبقه آن نگاه کنند. 
اینکه حوضی در حیاط موزه که درش وضو گرفته شــود و بعد به حوض دیگر 
برســی و بعد به نمازخانــه ای بروی که در آنجا احداث شــده و هدف معمار 
چــه بوده، از نظر مدیــران موزه پنهان بوده. اما اگــر بخواهیم بگوییم چرا این 
حوض های هفت گانه کمتر معرفی شده جای خود دارد. برای هیچ کس سؤال 
نیســت اصلا چرا این حوض های هفت گانه به خاطر یک عقب نشینی از داخل 
فضای موزه به بیرون موزه منتقل شــدند و تا به حال هم خوب از آن نگهداری 
نمی شــده و هیچ کس هم صدایش در این رابطه در نمی آمده؟ حالا هم همه 
چیز مثل قبل است؛ ممکن است از سر یک ناآگاهی یا نیت خیرخواهانه حوض 
تبدیل به یک باغچه شــده. می خواهم بگویم صرف پرداختن به این ماجرا که 
در حوض خاک ریختند مسئله ما نیست، فردا دوباره درش خاک می ریزند. الان 
همه چیز را رها کرده ایم و به حوض چســبیده ایم، ما موضوعات مهم تری در 
موزه فرش مثل مدیریت موزه داریم که بسیار مهم است». مدیر اسبق موزه ها 
و کاخ موزه های میراث فرهنگی کشور تصریح کرد: «من نمی گویم تبدیل کردن 
حوض به باغچه مهم نیســت، اما این اشتباه قابل جبران است و ما باید سراغ 
کارهــای غیرقابل جبران برویم. جالب اینجاســت که مدت ها بــود که در این 
حوض ها آب نبود. این ماجرا حسنی داشت؛ این بود که همه فهمیدند عجب! 
اینجا حوضی بوده که باید درش آب می بوده، حالا در این ۴۰ ســال چرا کســی 
به این ماجرا فکر نکرده بود، بحث دیگری دارد. این همه فیلم و معرفی راجع 
به موزه فرش وجود دارد و شــما هیچ نشانی از این هفت حوض ندیده اید، اما 
خوشحالیم این حساسیت افکار عمومی و رسانه ها باعث شد که هفت حوض 

موزه فرش مورد توجه قرار بگیرد».
عبدالعلی پــور در پایان خاطرنشــان کــرد: «اما راجع به مدیــران موزه ها 
سلسله مراتبی وجود دارد که در انتخاب مدیر هم باید این سلسله مراتب رعایت 
شــود. افرادی باید به عنوان یک مدیر در موزه انتخاب شوند که در موزه هستند 
و کار کردند و تخصص داشــته اند و اطلاعات راجع به فرش دارند. پس نتیجه 
می گیریم انتخاب اخیر انتخابی درست نبوده، اما به نظر می رسد اگر این انتخاب 

زود جبران شود، می شود جلوی اشتباه را گرفت».
از میراث فرهنگی تا گردشگری

در ابتدای راه عزت االله ضرغامی، در مهرماه ســال جاری علی دارابی را به 
سمت معاونت میراث فرهنگی گمارد و علی اصغر شالبافیان را برای معاونت 
گردشــگری انتخاب کرد؛ اگرچه بســیاری از کارشناســان با انتخاب دارابی به 
دلیل نداشــتن سابقه مرتبط معترض بودند اما امیدوار بودند با آمدن عزت االله 
ضرغامی تحولات شــگرفی در این وزارتخانه اتفاق بیفتد، این همان مسئله ای 
اســت که دکتر سعید فلاح فر، کارشناس مرمت و میراث فرهنگی در گفت وگو 
با «شرق» به آن اشاره کرده و می گوید: «احوال میراث فرهنگی در چند مسئله 
خلاصه می شــود. شما در بدو برخورد با میراث فرهنگی، به لوگویی از سازمان 
بر می خورید که طراحی اســتاد احصایی بوده، اما بعدها به زور واژه گردشگری 
و صنایع دســتی را وارد آن کردند، بدون آنکه کمترین اصول زیبایی شناســی و 
گرافیــک و امتیاز معنوی طــراح را در نظر بگیرند. این خلاصــه ای از اتفاقاتی 

است که در ســازمان میراث فرهنگی افتاده است. یعنی موضوعاتی را به زور 
به میــراث فرهنگی اضافه کردند؛ بدون آنکه به روابط و ارزش ها و جایگاه آن 
آگاهی داشته باشند». وی افزود: «مسئله این است که سازمان میراث فرهنگی 
در بدو تأســیس یک سازمان علمی، فرهنگی و هنری بود. گردشگری یک نهاد 
صنعتی اســت. در دنیا گردشــگری را در حوزه صنعت- فرهنگ دســته بندی 
می کنند. گردشــگری قابل قیاس با میراث فرهنگی به عنوان یک نهاد علمی و 
فرهنگی نیست. سازمان میراث فرهنگی فارغ از همه هزینه ها یک وظایف ملی 
و تاریخی دارد، در حالی که گردشگری به کسب درآمد می اندیشد. این دو مقوله 
ذاتا یک جنس ندارنــد و وقتی کنار هم قرار بگیرند، طبیعتا  جاهایی یکدیگر را 
تخریب می کنند. درست است که موضوع اصلی گردشگری می تواند بازدید از 
ابنیه تاریخی باشد، اما جنسیت و عملکرد و چشم اندازهایش با میراث فرهنگی 
مغایرت دارد». به گفته فلاح فر این ادغام انجام شــده با همه حواشی سیاسی 
و اقتصادی اش که در کشــور ما پیش آمد، منجر به این شد که ما نهادی داریم 
که سوءاســتفاده از بناهای تاریخی و حفاظت از بناهــای تاریخی زیر یک چتر 
قرار گرفته اند و همواره منافع آنها با یکدیگر در تعارض اســت. در این تعارض 
آنچه برنده می شــود، همیشه گردشگری و درآمد گردشگری و نگاه سیاسی به 
حوزه میراث فرهنگی بوده اســت. بنابراین پــس از این ادغام بود که همه این 
مشــکلات امروز در حوزه میراث فرهنگی صدچندان خود را نشان داد. چون از 
طرفی سیاست های کلی در کشور و مدیرانی که در میراث فرهنگی کار می کنند 
به سمت کســب درآمد بیشتر و اســتفاده های ایدئولوژیک از میراث فرهنگی 
کشــور می روند و از آن طرف پایگاه های کارشناســی و اساسی میراث فرهنگی 
دغدغه هایشان دفاع و نگهداری از میراث فرهنگی شده؛ فارغ از اینکه راجع به 
ارزش هــای ایدئولوژیک میراث فرهنگی یا تاریخی قضاوت کنند. در حال حاضر 
تعارضی به وجــود آمده که میراث فرهنگی زیر ســایه قدرت های سیاســی، 
اقتصادی و گردشــگری قرار گرفته اســت. در چند سال گذشته این موضوع به 
اوج خود رسید. او در پایان خاطرنشان کرد: «انتخاب وزیر جدید میراث فرهنگی 
بــا آنکه در روزهای ابتدایی برای کارشناســان قدیمی میراث فرهنگی امید به 
وجود آورد که وزیر جدید شــاید بعد از ســال ها نگاه بهتری به موضوع میراث 
فرهنگی داشته باشد، بلافاصله نشان داد که خیلی گرایشی به میراث فرهنگی 
ندارد و عزمش را برای درآمدزایی در حوزه گردشگری جزم کرده است. طبیعتا 
ایــن نگاه به مجموعه ای که میراث فرهنگی عنصــر اصلی آن بوده و حالا به 
حاشیه رفته، آسیب جبران ناپذیری خواهد زد و اوج آن انتصاباتی است که آقای 
ضرغامی انجام دادند و عملا با انتصاباتشان به بدنه کارشناسان میراث فرهنگی 

اعلام کردند که خواسته هایشان چیزهای دیگری است».
دیگر شگفت زده نمی شویم

وضعیت ایران با وجود داشــتن ســرمایه های بســیار قوی در حوزه میراث 
فرهنگــی و گردشــگری خوب نیســت. عدم رســیدگی به میــراث فرهنگی، 
موفق نبــودن در جذب توریســت و همچنین کرونا به بحران هــای وزارتخانه 
تازه تأســیس میراث فرهنگی که در دوره قبل نیز در محاق بود، افزوده اســت. 
اما ضرغامی هم مانند دیگر اسلاف اصولگرا، سفرهای استانی را به مدیریت از 
دفتر و همچنین سر و ســامان دادن به حوزه میراث فرهنگی ترجیح داده است. 
اظهارنظرها بیجا و همچنین رســیدگی به اموری که ربطی به میراث فرهنگی 
ندارد (مثل کم آبی و مشــکلات کشاورزان در پاسارگاد) بیشتر در نظر ضرغامی 
جلوه می کند یا لااقل درباره شــان صحبــت می کند، هرچند او در توضیحاتش 
ســعی کرد که ســخنان قبلی اش را رفع و رجوع کند و گفــت عده ای به دنبال 
اهداف سیاســی هستند  اما نه انتخاب چلمن سیزدهم قابل پذیرش است و نه 
انتصابات صداوســیمایی در وزارتخانه میراث فرهنگی. تا جایی که سیدمحمد 
بهشتی، کارشــناس میراث فرهنگی در گفت وگویی با «شرق» با بیان اینکه ما 
مدت هاســت که از میراث فرهنگی و چه سازمان و چه وزارتخانه هیچ توقعی 
نداریم و از هیچ چیزی متعجب نمی شــویم، گفت: «آن اوایل که دولت جدید 
مســتقر شــده بود، در برابر اتفاقاتی که می افتاد، شگفت زده می شدیم اما الان 
مدتی اســت دیگر شگفت زده نمی شویم. از انتصابات شگفت زده نمی شویم و 
توقعی نداریم  اما مطمئنیم این دوســتان نمی توانند صدمات جدی به میراث 
فرهنگــی وارد کننــد؛ چراکه موضوع میــراث فرهنگی از ســرمایه اجتماعی 
برخوردار است. شاهدش همین که با اتفاقاتی مثل اتفاقات اخیر در این حوزه، 
موج نارضایتی در جامعه بلند می شــود که نمی شود نادیده گرفت. تنها نقطه 

اتکا برای حفظ میراث فرهنگی همین سرمایه اجتماعی است»

بررسی حواشی وزارت میراث فرهنگی و گردشگری

در وزارتخانه ضرغامی چه خبر است؟

نورا حسینی: سیاســت ها و الزامــات بودجه را می توان 
یــادگار محمد علی نجفی دانســت که بــرای اولین بار 
در شــورای سوم توســط وی طرح شــد. این مصوبه از 
ســال ۸۶ تاکنون با تکمیل در هر دوره شورا به الگویی 
برای جهت دهی شــورا به بودجه تبدیل شده است. اما 
سیاســت های بودجه ای سال ۱۴۰۱ تفاوت های زیادی با 
سیاســت های بودجه سال های گذشته دارد. ادبیاتی که 
کارشناسان این حوزه چندان با آن آشنا نیستند و به قول 
ناصر امانی به گونه ای اســت کــه جامعه متخصصان 
می توانند آن را مورد تمسخر قرار دهند. در متن مصوبه 
سیاست های بودجه ۱۴۰۱ به چارچوب معرفتی و مبانی 
نظری حاکم بر حکمرانی شــهری پرداخته شده و آمده 
اســت «خداوند حکیم، انســان را در این جهان هستی 
به مثابه خلیفه الهی قرارداد و برگرفته از صفات وجودی 
خویش، ســاختار وجودی انســان را به گونه ای متعالی 
خلق نمود تا او بتواند با توســعه ظرفیت های وجودی 
و زمینه های فطری خویش، با تنظیم مناســبات خود با 
انسان ها و با طبیعتی که در آن زیست می کند، مسیر رشد 
و تکامل را تا نزدیک ترین نقطه تقرب به خالق هستی و 
کمــال مطلق طی کند. در این چارچوب فکری، هدف و 
غایت مدنظر افزون کردن منفعت و لذت جویی نیســت، 
بلکه تحقق رشــد و صیرورت انسان ها در عرصه فردی 
و همچنین تکامل و پیشرفت جامعه انسانی موضوعیت 
می یابد. براســاس چنین دیدگاهی، شهر به مثابه زیست 
بومی اســت که بتواند زمینه های رشــد و تکامل فردی 
و همچنین تعالی و پیشــرفت جمعی را محقق نماید. 
بدیهی اســت برای طی چنین مسیری می بایست شهر 
هــم از حیث کالبد و هــم از حیث بســترهای معنوی 
و فرهنگی، شــرایط لازم را مهیا نمایــد». به جز ادبیات 
ناآشنای طرح سیاســت های بودجه ای ۱۴۰۱ انتقادهای 
دیگری هم به این سیاست ها مطرح است. ناصر امانی، 
عضــو کمیســیون برنامه و بودجه که یکــی از منتقدان 

جدی سیاســت های بودجه ۱۴۰۱ بود، به «شرق» گفت: 
 سیاســت های تعریف شده ملغمه ای از برنامه پنج ساله 
دوم، سوم و سیاست های بودجه سال های گذشته است 
که در آن چشم انداز و راهبردهای زیادی تعریف شده و 

چند سیاست هم در آن امده است.
روز گذشته در جریان بررســی سیاست های بودجه 
۱۴۰۱ اختلاف های کمیســیون برنامه و  بودجه که تلاش 
می شــد پنهان شــود، آشــکار شــد. ناصر امانی، یکی 
از منتقــدان جــدی سیاســت های بودجه ســال آینده 
شهرداری، سند تهیه شده را منشــوری از چشم اندازها، 
راهبردها، هدف هــا و برنامه ها می داند که تعداد کمی 
سیاست در آن دیده شده است؛ ازاین رو اصلا معنا ندارد 
اسم این سند را ما سیاســت بگذاریم. من سیاست را از 
برنامه پنج ساله سوم شهرداری تهران برای شما تعریف 

می کنم.
امانی ادامه داد: این برنامه می گوید سیاست؛ اصول 
و قواعد باثبات و مرتبی هســتند که ذیل راهبردها قرار 
گرفتــه و چارچوب و نظــام فکری و اجرائی ســازمان 
شهرداری تهران را مشخص می کند. این می شود تعریف 
سیاست. معنای آن چیست؟ سال آینده ما چقدر بودجه 
داریم؟ امســال نزدیک به ۵۰ هزار میلیارد تومان بوده و 
احتمالا ســال آینده ۷۵ یا ۸۰ هزار میلیارد تومان است. 
ما به عنوان شورای شهر باید سیاستی تعریف کنیم حول 

محور شهرداری با نیازهای فراوان و منابع محدود.
او بــا بیان جزئیاتی از بودجه شــهرداری گفت: بنده 
چهار ســال بودجه به شورای شهر آوردم. وقتی بودجه 
می آید دو کتابچه اســت. ردیف های بودجه و تبصره ها. 
در شــورا و کمیســیون ها تنها چیزی که بــه آنها توجه 
می کننــد، رقمی اســت که برای حوزه خودشــان دیده 
شده اســت. این ســند اگر حتی آن طورکه من می گویم 
هم تنظیم بشود، در هیچ کمیسیونی «دوره های قبل را 
می گویم» ان شــاء االله این دوره رعایت کنند، اصلا کسی 

توجه نمی کند که ۷۰، ۸۰ بند سیاست تنظیم شده است. 
او اضافه کرد: همه تلاش می کنند که ســهم بیشــتری 
از ایــن ۷۰ هزار میلیــارد تومان بــرای حوزه های خود 
اختصــاص دهند و پروژه بیشــتری تعریف بکنند. آقای 
آخوندی، کســی نگاه نمی کند که شــما گفتید در حوزه 
مدیریت شهری و فرهنگی و اجتماعی چه اصولی باید 

رعایت شود.
امانی ادامه داد: اگر شما قرار بود برنامه تنظیم کنید 
که ما برنامه دوم و ســوم را داریم. دیگر لازم نبود اینجا 
تکرار بشــود. اگر قرار بود سیاســت تعیین کنید، بیایید 
بگویید شــهرداری تهران منابع محدودی داری و سال 
آینده کدام پروژه های نیمه تمام را در اولویت بگذار، این 
می شود سیاست. این عضو شورا اضافه کرد: اشاره شده 
تحقق شعار تهران، کلان شهر الگوی جهان اسلام؛ شعار 
انتخاباتی شهردار تهران را در بالای برنامه سیاست های 
بودجه ای ســال ۱۴۰۱ گذاشــتیم. ما شــورا هستیم نه 
شــهرداری. ما باید سیاســت اجرائی برای شــهرداری 
تهــران تعریف کنیم کــه فردا بتوانیم در کمیســیون ها 
و در صحــن بگوییم چرا در لایحه بودجه این سیاســت 
رعایت نشده است. ما ۸۰۰ محله محروم در شهر تهران 
داریم. ســهم محلات محروم در بودجه سال ۱۴۰۱ را در 
سیاست هایمان تعیین کنیم؛ این می شود سیاست. امانی 
گفت: نمی خواهــم زحمات دوســتان را نادیده بگیرم. 
سند خوبی تنظیم شده است، اما این سند، سند سیاست 
نیست. این ســند هم چشم انداز، راهبرد، هدف و برنامه 
است. چه کسی می خواهد این ملغمه را کنترل و رعایت 

کند. اگر قرار است برنامه باشد، اینها دیده نشده است.
محمد آخوندی در واکنش بــه صحبت های امانی 
گفت: شــورا جای بحث کارشناســی است و کمیسیون 
برنامه و بودجه نظر کلی کمیسیون را ارائه کرده، اما این 
حق عضو است که نظر مخالف یا موافق داشته باشد و 
از آقای امانی تشــکر می کنم. البته فرصت زیادی بود و 

آقای امانی همه این موارد را در جلسه کمیسیون مطرح 
نکردنــد. او ادامه داد: تلاش کردیــم کار متفاوتی ارائه 
شود و شورای جدید با تفکر جدید باید بحث های اصلی، 
معرفتی و شعارهایی را که مردم براساس آن رأی دادند، 

به عنوان تذکر در ابتدای طرح خود بیاورد.
 در ادامــه مهــدی چمران نیز گفــت: خواهش من 
این اســت در حدی که دوســتان تلاش کردند و از نظر 
من قابل قبول اســت آن را بپذیریم و دنبــال کنیم و در 
ســال های آینده با تجربه یک ســاله ای که پیش می آید 
بتوانیم برنامه سند بهتری را در سال آینده بنویسیم. اما 
باید به آقای زاکانــی و فروزنده تأکید کنیم که در تدوین 
بودجــه همکاری کنند و به ویژه با آقای امانی که تجربه 
بودجه نویســی دارند، در تدوین بودجه همکاری داشته 

باشند. 
در ادامــه ناصر امانی در واکنــش به مخالفت های 
برخی از اعضای شــورا درباره موضوعات مطرح شده از 
ســوی او گفت: إن أرید إلا الإصلاح ما استطعت، هدف 
من اصلاح اســت نه مخالفت و تضعیف. ســندی که 
از شــورای جهادی و انقلابی ســندی باشد که ما به آن 
افتخار کنیم و از سوی مراجع علمی مورد تمسخر قرار 
نگیرد. او ادامه داد: اگر بناســت ســند به همین شکل 
تصویب شــود اســم آن را تغییر دهیم، بگوییم؛ اهداف 
و راهبردهای شــورای ششم شــهر تهران و شهرداری 
موظف باشــد در همه برنامه ها ازجملــه بودجه آن را 
رعایت کند. این ســند، سیاست نیست. عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه شورای شــهر تهران اضافه کرد: اگر این 
موارد سیاســت باشد شــما باید به مردم تهران گزارش 
دهیــد برای تحقق این سیاســت در بودجــه ۱۴۰۱ چه 
کرده اید؟ تکمیل پروژه های نیمه تمام با اولویت توسعه 
حمل ونقل عمومی سیاست است.  در نتیجه پیشنهادم 

این است که عنوان آن تغییر پیدا کند. 
ادامه در صفحه ۱۱

اختلاف میان دو جریان فکری در کمیسیون برنامه و بودجه شورا نمایان شد
بودجه پایتخت، زمین بازى جوان هاى شورا


